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stecký kraj zahájil práci na přípravě
rozpočtu pro rok 2006. Rada kraje

schválila v červenci metodiku, kterou se
bude ekonomický odbor krajského úřadu
při jeho sestavování řídit. „Základní
zadání rady říká, že krajský rozpočet pro
příští rok má být vyrovnaný. Zároveň
jsme také všem odborům krajského
úřadu uložili při přípravě rozpočtu maxi-
málně snížit provozní výdaje, chceme
dosáhnout toho, aby kraj pracoval ještě
efektivněji a hospodárněji a zbylo mu
více peněz na velké opravy a investice
do vlastního majetku,“ uvedl náměstek
hejtmana Petr Fiala.

Právě prostřednictvím svého majetku –
tedy nemocnic, silnic druhé a třetí třídy, škol,
domovů důchodců nebo ústavů sociální
péče – poskytuje kraj služby občanům.
Podle Petra Fialy musí tedy kraj péči o tento
majetek věnovat patřičnou pozornost.
„Majetek, který stát převedl v roce 2002
z bývalých okresních úřadů na kraje, byl
velmi často v žalostném stavu. Postupně se
nám ho daří opravovat, ale je to běh na
dlouhou trať. Jen do silnic, které kraj spravu-
je, by bylo potřeba investovat přibližně dvě
miliardy korun. Přitom celkový rozpočet
kraje se pohybuje kolem 9 miliard korun,“
poznamenal Petr Fiala.

Potřeba rozsáhlých investic do majetku
kraje je důvodem, proč jeho představitelé
zvažují, zda by bylo pro kraj přínosné, aby si
vzal úvěr. Umožnilo by to rychleji realizovat
například zmiňované rozsáhlé opravy silnic,
které jsou na mnoha místech v havarijním
stavu. Definitivní rozhodnutí, zda kraj mož-
nosti vzít si úvěr využije, či nikoliv zatím
nepadlo, a tak bude návrh rozpočtu zpraco-
ván ve dvou variantách. „Tyto dvě varianty
rozpočtu nám pomůžou při rozhodování
o tom, zda se kraji vyplatí peníze si půjčit
a rozhodnout, jak velký by měl úvěr být.
Chtěl bych zdůraznit, že na to, abychom
zajistili běžné provozní funkce kraje si půj-
čovat nemusíme. V rámci běžného rozpočtu
umíme hospodařit bez problémů, dokazuje
to například loňský výsledek hospodaření,

kdy kraj skončil s přebytkem 173 milionů
korun,“ řekl náměstek hejtmana Petr Fiala.  

Další oblastí, na kterou bude při sestavo-
vání příštího krajského rozpočtu kladen
zvláštní důraz, jsou možnosti čerpání finanč-
ních prostředků ze strukturálních fondů
a dalších evropských finančních mechaniz-
mů. „Návrh rozpočtu bude stejně jako v le-
tošním roce počítat s tím, že vyčleníme
peníze na spolufinancování projektů, které
získají dotace z evropských zdrojů. Pro kraj
jsou to dobře vynaložené prostředky, každá
korun, kterou vynaložíme na spolufinanco-
vání, se nám minimálně dvakrát vrátí,“
poznamenal Fiala.

Oproti stávajícímu rozpočtu bude v tom
příštím posílena položka rezerva na propad

v příjmech. Kraj k tomuto kroku vede pře-
devším zkušenost z prvního čtvrtletí letošní-
ho roku, kdy dostal od ministerstva financí
výrazně méně peněz, než s kolika počítal.
Do konce března bylo tehdy na účet Ústec-
kého kraje z tohoto zdroje připsáno 561,665
milionů korun. Oproti plánovaným finanč-
ním příjmům tak kraj dostal o 301,680 mili-
onů korun méně. „Kraj musí mít jistotu, že
bude schopen platit svým dodavatelům.
Když jsme počátkem roku dostávali od mi-
nisterstva financí měsíčně o 100 milionů
méně, bylo to nepříjemné. Poučili jsme se
z toho a do budoucna chceme mít v rozpoč-
tu větší rezervu. Vyhneme se tak případné-
mu zdržení investičních akcí nebo podob-
ným nepříjemnostem,“ zdůraznil Petr Fiala. 

Návrh rozpočtu, který v této době vzniká,
bude v ucelené podobě předložen nejprve
do finanční komise Rady Ústeckého kraje
(říjen 2005). Následně ho projedná Rada
Ústeckého kraje (listopad 2005) a poté ho
předloží ke schválení krajskému zastupitel-
stvu (prosinec 2005). V souladu se záko-
nem o rozpočtových pravidlech územních
rozpočtů bude návrh rozpočtu zveřejněn 15
dní před jeho projednáním v Zastupitelstvu
Ústeckého kraje ve formě bilance příjmů
a výdajů na úřední desce krajského úřadu,
na webových stránkách Ústeckého kraje
(www.kr-ustecky.cz) a na úředních deskách
obcí v Ústeckém kraji, aby se k němu obce
a veřejnost mohly vyjádřit a vznést případné
připomínky.
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ejvíc mě mrzí, když se doslechnu, že
motorista pozná příjezd do našeho

kraje podle toho, že silnice najednou zač-
nou připomínat polní cesty a jeho vozidlo
doslova drnčí po rozbitém asfaltovém
povrchu. Jako motorista to ostatně znám
i z vlastní zkušenosti a proto se domní-
vám, že musíme jako představitelé kraje
postupně změnit filozofii, s níž o financo-
vání tohoto segmentu majetku kraje uva-
žujeme. Ústecký kraj má v majetku už
pátým rokem 3 677 kilometrů silnic II.
a III. tříd, stát je na něj převedl bezpro-
středně po vzniku krajů. Všichni si pama-
tujeme, že byly v ještě horším stavu než
nyní, i když ještě dnes má jejich současný
stav má daleko k označení slovem dobrý.
Nově ustavená samospráva už v roce
2000 poprvé zjistila, jako později napří-
klad při převodu zadlužených nemocnic,
že jí stát vnutil prvního pověstného zajíce
v pytli. Peníze na opravy silnic totiž do
konce minulého roku přicházely ze státní-
ho rozpočtu, byly přidělovány ze státního
rozpočtu Správě a údržbě silnic, která byla
rovněž převedena pod kraj. 

Uplynulo pět let a my konečně známe
velmi konkrétní obrysy možného řešení.
Musíme nejen provést skutečně celoploš-
nou opravu našich komunikací, ale také
začít stavět další, nové. Ve velmi blízké

budoucnosti nás čekají skutečně mohutné
investice, které podle mého názoru už
nemůžeme odkládat. Tento rok je na
opravy a také na stavby nových silnic
vyčleněno z krajského rozpočtu přibližně
300 milionů korun. Je to maximum v mož-
nostech, které nám krajská pokladnice
nabízí, to už poznali naši předchůdci v prv-
ním volebním období a je stále víc zřejmé,
že to nestačí. A není divu, když se zane-
dbanost našich silnic pohybuje v řádech
4 miliard korun. 

Proto jsem zastáncem řekněme radikál-
ního řezu, jinými slovy vzetí například sku-
tečně vysokého úvěru, z něhož bychom
opravili ty silnice, které to skutečně potře-
bují a současně postavily i ty nové. Pozor-
ně sleduji práci kolegů v Olomouckém
kraji – ti jsou rozhodnuti čerpat miliardový
úvěr z Evropské investiční banky a k jeho
splácení využít možností, které nabízí
Evropská unie prostřednictvím svých
dotačních titulů. Povodně nám ukázaly
potřebnost silničního mostu mezi Ústím
nad Labem a Roudnicí nad Labem, hovo-
řím o takzvaném západním mostu v Lito-
měřicích. Máme už projekty nových křižo-
vatek například ve Varnsdorfu a Rumbur-
ku, potřebujeme rozhýbat rozšíření rych-
lostní silnice R7, spojující Prahu, Žatecko
a Chomutovsko s Německem. 

Nejsem sice přítelem zadlužová-
ní, ale na druhou stranu myslím,
že jako správci území se musí-
me podvolit potřebám moder-
ní doby a nabídnout motoris-
tům kvalitní silniční síť, komuni-
kace, po nichž bude možná jízda
bez obav o technický stav vozů,
pohybujících se naším regio-
nem se zbožím nebo s tu-
risty. Na tyto investice,
o jejichž potřebnosti
určitě nikdo nepo-
chybuje, ale bez
úvěru nedosáh-
neme. 

Milan Franc
člen Rady
Ústeckého
kraje

N
Na zajíce v pytli peníze v krajské pokladně nemáme

Zamyšlení Milana France

Ústecký kraj pracuje
na návrhu rozpočtu pro příští rok

Mezi oblasti do kterých kraj směřuje nejvíce finančních prostředků patří zdravotnictví. V loňském roce poskytl v rámci investičních dota-
cí svým zdravotnickým zařízením více než 200 milionů korun. O využití krajských dotací a rozvoji nemocnic se zástupci kraje informují
během častých návštěv, například minulý týden se náměstek hejtmana Petr Fiala a krajský radní Vladimír Záhorský seznámili se situa-
cí v mostecké nemocnici.



Ministr České republiky pro místní rozvoj Radko Martínek (vlevo) a náměstek hejtmana
Ústeckého kraje Radek Vonka

stecký kraj začíná být pro turisty
stejně atraktivní jako Jižní Čechy,

které jsou obecně považovány za Mekku
cestovního ruchu,“ konstatoval koncem
července po jednání s ministrem pro míst-
ní rozvoj Radko Martínkem náměstek
a zástupce hejtmana Ústeckého kraje
Radek Vonka.

„Z informací prezentovaných na jednání
vyplynulo, že cestovní ruch má v naší repub-
lice vzrůstající tendenci. Například v loň-
ském roce vzrostl o 6 procent. Projevuje se
to výrazně i v Ústeckém kraji. Co se týče
počtu návštěvníků doháníme například Jiho-
český kraj, který je jak známo velmi vyhle-
dávanou lokalitou. Pokud jde o cíle zahra-
ničních návštěvníků, dá se s nadsázkou říct,
že Praha bere všechno, letos od ledna do
března ji navštívilo 57 procent turistů, kteří
do republiky přijeli. Ústecký kraj jich navštívi-
la 3 procenta, na první pohled se může
zdát, že je to málo, ale když si uvědomíme,
že do Jihočeského kraje míří 5 procent turis-

tů a například na Vysočinu jedno procento,
je to podle mě velmi dobrý výsledek. Dovo-
lím si z těchto čísel odvozovat, že zahranič-
ní turisté postupně objevují krásy našeho
regionu. Máme jim rozhodně co nabídnout
a věřím, že jejich počet v budoucnu dál
poroste,“ řekl Radek Vonka. „V tom mě utvr-
zuje i názor odborníků na cestovní ruch.
Podle nich je v současné době Praha již na
hranici své absorpční kapacity a je potřeba
začít směrovat zahraniční návštěvníky i do
dalších regionů,“ dodal náměstek hejtmana.

Podle údajů Ministerstva pro místní rozvoj
ČR v loňském roce navštívilo Českou repub-
liku přes 6 milionů. Z toho bylo 26% Něm-
ců, 11% Angličanů, 6% Italů, 5% Američa-
nů, 5% Nizozemců a 4% Slováků. Naproti
tomu Češi jezdí nejvíc do Chorvatska
(23%), na Slovensko (12%), do Itálie
(11%), Rakouska (7%), Francie (5%) Špa-
nělska (5%) a Německa (4,5%). „Já se
letos přidal k 2,8 procentům českých turistů,
kteří zamíří do Bulharska,“ poznamenal
s úsměvem Radek Vonka. 

Podle údajů ministerstva pro místní rozvoj
utratili v loňském roce čeští turisté v České
republice 18 a za hranicemi naší země 50
miliard korun. „Je škoda, že v těchto číslech
je tak výrazný nepoměr. Rozhodně bych
nechtěl bránit našim turistům, aby jezdili do
zahraničí, ale líbilo by se mi, kdyby alespoň
část z této sumy skončila v Ústeckém kraji.
Myslím, že i v našem regionu se najdou
místa, kde by se jim dobře utrácelo,“ pozna-
menal Vonka.

V České republice pracují v cestovním ru-
chu asi čtyři procenta lidí, což je stejné
množství jako v zemědělství včetně lesního
hospodářství. „Tato oblast může přitom dát
obživu daleko většími počtu lidí. Jedním
z našich cílů je proto také příprava strategie
rozvoje cestovního ruchu pro příští plánova-
cí období Evropské unie v letech 2007 –
2013 a s ní související čerpání prostředků ze
strukturálních fondů. Jejich správné využití
by mohlo dalšímu rozvoji cestovního ruchu
výrazně pomoci,“ uzavřel náměstek hejtma-
na Ústeckého kraje Radek Vonka.

„Ú
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elkou roli v rozvoji cestovního ruchu
hraje propagace. Fakt, že region oplývá

mnoha přírodními krásami, sám o sobě nic
neznamená, je potřeba všechna lákadla
cestovním agenturám a potencionálním
návštěvníkům představit. Nejvhodnější příle-
žitostí jsou veletrhy cestovního ruchu. Na
základě rozhodnutí krajských radních se
proto Ústecký kraj v roce 2006 představí na
12 zahraničních veletrzích cestovního ruchu.
Prezentovat se bude postupně na veletrzích
Vacantie Utrecht, Vakanz Luxemburg, Reisen
Hamburg, Salon des Vacances Brusel, CBR

Mnichov, ITB Berlin, MITT Moskva, TT Varša-
va, WTM Londýn, TUC Lipsko, TUR Gote-
borg a Fitur Madrid.

I když je v Ústeckém kraji vítán každý turis-
ta, ve zpracované Strategii rozvoje cestovní-
ho ruchu je v rámci segmentace potencio-
nálních návštěvníků vybráno několik zemí,
na něž se zájem Ústeckého kraje zaměřuje
především. Jako hlavní cílové trhy jsou zvo-
leny Německo, Holandsko a Polsko. „Mimo
tyto hlavní země máme v plánu oslovení
potenciálních návštěvníků z Ruska a Skandi-
návie, o čemž svědčí radou odsouhlasená

prezentace ve švédském Goteborgu, kam
v příštím roce jedeme poprvé,“ upřesnil
náměstek hejtmana Radek Vonka.          

Veletrhů cestovního ruchu se Ústecký kraj
účastní s podporou Agentury Czechtourism,
která  Ústeckému kraji nabízí zdarma proná-
jem 6m2 výstavní plochy na všech jmeno-
vaných veletrzích s výjimkou Bruselského
Salon des Vacances. Díky této pomoci
Czechtourismu dosahují ostatní výdaje plá-
nované v roce 2006 na realizaci prezentace
Ústeckého kraje na uvedených zahraničních
veletrzích pouhých 650 000 korun.

Ústecký kraj se v roce 2006 představí
na 12 zahraničních veletrzích cestovního ruchu 
V

region               počet turistů      %podíl

ČR celkem 6 061 225    100

Praha 3 470 279 57,3
Středočeský 268 155 4,4
Jihočeský 317 742 5,2
Plzeňský 170 586 2,8
Karlovarský 386 971 6,4
Ústecký 148 441 2,4

region               počet turistů      %podíl

Liberecký 250 575 4,1
Královéhradecký 298 128 4,9
Pardubický 53 018 0,9
Vysočina 64 194 1,1
Jihomoravský 345 930 5,7
Olomoucký 97 405 1,6
Zlínský 81 608 1,3
Moravskoslezský 108 193 1,8

Zahraniční turisté v hromadných ubytovacích zařízeních
v Ústeckém kraji v roce 2004

země                  pořadí            počet turistů %podíl     prům. doba pobytu

celkem 148 441 100 4,6

Německo 1. 84 607 57 4,7
Slovensko 2. 11 275 7,6 4,8
Nizozemsko 3. 10 171 6,9 4
Dánsko 4. 6 641 4,5 3,5
Velká Británie 5. 3 496 2,4 3,8
Rakousko 6. 3 428 2,3 3,1
Polsko 7. 3 199 2,2 3,1
Rusko 8. 2 301 1,6 8,9
Itálie 9. 2 282 1,5 3
Belgie 10. 1 959 1,3 3,3
Francie 11. 1 881 1,3 3,1
Švédsko 12. 1 656 1,1 3,5
USA 13. 1 249 0,8 3,6
Japonsko 14. 1 241 0,8 6,9
Švýcarsko 15. 895 0,6 3,6
Ostatní 12 160 8,2

ytvoření destinační agentury, vybudo-
vání sportoviště a herní plochy nebo

plán rozvoje cestovního ruchu na Ústecku,
to jsou některé z projektů z oblasti cestov-
ního ruchu, které získají dotaci ze struktu-
rálních fondů Evropské unie. Jedná se
o projekty, které kraj shromáždil v rámci
grantových schémat pro Společný regio-
nální operační program. Výzvu k předklá-
dání projektů vyhlásil v březnu letošního
roku a v současné době jsou již podepiso-
vány s úspěšnými žadateli smlouvy, na
jejichž základě jednotliví žadatelé získají
nejen evropské dotace, ale i dotace z roz-
počtu Ústeckého kraje. Celkový objem
podpořeních projektů činí přibližně 125
milionů korun. 

Největší zájem byl mezi předkladateli
projektů v oblasti cestovního ruchu o gran-
tové schéma pro podporu regionální infra-
struktury cestovního ruchu v Ústeckém
kraji pro malé a střední podnikatele: schvá-
leny byly projekty  v celkové výši nákladů
104,239 milionů korun, z čehož příspěvek
EU činí 36,95 milionů korun a dotace
z kraje 14,78 milionů. V tomto schématu
uspěly například: Mezinárodní veřejný pří-
stav Píšťany, s.r.o., s projektem Objekt slu-
žeb v Píšťanech nebo společnost Emeran
1860, s.r.o., s projektem Sportoviště a her-
ní plochy ubytovny.

O evropské peníze se mohly ucházet
i subjekty z veřejného sektoru. Pro ně kraj
vyhlásil grantové schéma pro podporu

rozvoje služeb cestovního ruchu v Ústec-
kém kraji. Zde byly schváleny projekty
v celkové výši 19,68 milionů, z čehož přís-
pěvek Evropské unie činí 14,24 milionů
korun a dotace z kraje 595 tisíc korun.
V tomto schématu uspěl například Svaz
Deliteus s projektem na vytvoření desti-
nační agentury nebo město Ústí nad La-
bem s projekty na podporu turistického
ruchu na Ústecku.

Relativně nejmenší zájem byl mezi před-
kladateli projektů o grantové schéma pro
podporu rozvoje služeb cestovního ruchu
v Ústeckém kraji určené pro malé a střed-
ní podnikatele. Schváleny byly projekty
v celkové výši nákladů 1,03 milionu korun,
z čehož příspěvek EU činí 361 tisíc korun
a dotace z kraje 144 tisíc korun. V tomto
schématu uspěl jediný žadatel, firma OBEX
Most, s.r.o., s projektem na propagaci spor-
tovního centra Benedikt. Malý zájem jde
na vrub vysokým minimálním nákladům
projektu, které stanovilo Ministerstvo pro
místní rozvoj - částka půl milionu korun na
propagaci je pro většinu podnikatelů příliš
vysoká. Odbor regionálního rozvoje kraj-
ského úřadu proto s ministerstvem vyjed-
nal snížení této minimální částky na 200
tisíc korun. U všech tři grantových schémat
zaměřených na rozvoj cestovního ruchu již
kraj vyhlásil druhé kolo přijímání žádostí
o dotace, zájemci o ně mohou své projek-
ty předkládat do 15. října (podrobnější in-
formace na straně 3).

Uspěli v Evropě
V

Od července se na pražském staroměstském náměstí představují prostřednictvím poutačů jednotlivé kraje České republiky.
Tímto reklamním bannerem v srpnu lákal návštěvníky Ústecký kraj. Akci zorganizovalo Ministerstvo pro místní rozvoj, které
tak dalo jednotlivým regionům možnost bezplatně se prezentovat v místech s největší koncentrací zahraničních turistů
v České republice. 

Počet zahraničních hostů v České republice podle měsíců 
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Stále více zahraničních turistů objevuje Ústecký kraj

Zahraniční turisté v hromadných ubytovacích zařízeních
podle krajů v roce 2004
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e sportovním, leč pracovně naladěný,
přijel v minulých dnech hejtman Jiří

Šulc na děčínský Sněžník, aby si v mís-
tech, kde sousedí naše republika se Svo-
bodným státem Sasko, podal ruku se
zástupcem Vládního prezidia v Chemnitz
Christianem Wernerem. Gesto mělo, kro-
mě rutinní oficiality, ještě hlubší podtext.
Byla v něm symbolika, jež měla vyjádřit
oboustrannou podporu projektu, kterému
krajští radní požehnali letos v červenci.
Ústecký kraj se rozhodl obnovit vyšší
počet silničních hraničních spojení se Sas-
kem na svém území – jednoduše řečeno:
učinit hranici mnohem propustnější, než
je dosud. „Například tato cesta by měla
být do dvou let místem, kde kromě pěších
a cyklistů bude silniční průjezd, stejně jako
tomu bylo před sto lety,“ konstatoval hejt-
man na místě, kterému se poeticky říká
Soví brána.  

Dnes hranici se Saskem můžeme přejet na
11 místech, jejich počet má ovšem v bu-
doucnosti  narůst  na  24.  „Původně jsme
uvažovali o ještě vyšším počtu. Naše záměry
nakonec  doznaly několik  korekcí. Některé
obce, ať na české nebo německé straně,
z nejrůznějších důvodů nesdílely naše vize.
Neskrývám, že mezi ně patří také připomín-
ky ochránců přírody. Přesto  jsem rád,  že to
takhle dopadlo,“ nechal se slyšet hejtman.
Představitel Vládního prezidia Spolkové
země  Sasko Christian Wehner se netajil tím,
že je myšlence nakloněný a pro její realizaci,
respektive doladění, udělá z pozice, kterou
zastává, maximum. „Je dobré, když spolu
lidé chtějí hovořit, že nacházejí více společ-
ných cest,“ řekl hejtmanovi cestou na děčín-
ský Sněžník a pokračoval. „Sice ještě nejsme
u cíle a nevyčerpali jsme všechny možnosti,
ale v podstatě jsme zajedno – umožnit

lidem obou zemí, aby mohli bez větších
problémů využít toho, co jim těsné soused-
ství a pohostinnost blízkého regionu nabízí.“  

Jiří Šulc považuje za důležité to, aby se
hraniční přechod Soví brána – Rosenthal
dostal mezi první, kde k realizaci dojde.

„Věřím, že se tak stane už v roce 2007. Až
ČR splní podmínky Schengenské dohody,
už by tomu nemělo nic bránit.  A na tu chví-
li musíme být připraveni už dnes,“ zdůraznil
představitel  Ústeckého kraje.

Více jak pětikilometrová trasa od hranice
směrem na rozhlednu Sněžník a pak i spo-
lečný oběd, jehož se zúčastnili také staro-
stové příhraničních obcí z Německa i Čech,
poskytla všem zúčastněným značný časový
prostor k probrání všech alternativ, úskalí
i možností, jak mohou věci napomoci. „Je
nejvyšší čas, aby plány obou zemí do sebe
zapadaly. Víme, že svůj čas například spo-
lkne stavební povolení nebo také výkup
pozemků,“ nechal se slyšet hejtman Ústec-
kého kraje Jiří Šulc.

Další jednání, které ho se zástupci kraje
zúčastní ještě teď v srpnu v Dráž’danech, se
bude již týkat sjednocení všech zájmů a také
priorit. Hraniční přechod Soví brána – Ro-
senthal by mohl sloužil jako nový silniční
přechod mezi prvními. Oba čelní představi-
telé si  netradičně pojaté jednání  pochvalo-
vali. V turistické výpravě na Sněžník se sice
postupně propadli z „čela pelotonu“ na jeho
úplný konec, zasvěcení ale tvrdili, že za vším
je  jen obsah a vážnost  vyjednávání. Jiří Šulc
po zdolání horizontu a po krátkém občer-
stvení dal pochybovačům najevo, že tak
špatně na tom se silami není a přidal si
nášup – 160 schodů na rozhlednu, odkud
se podíval do krajiny, o níž se svými hosty
hovořil.

V
Jiří Šulc: Až přistoupíme k Schengenu, budeme připraveni a otevřeme hranice 

rojekty za více než půl miliardy korun
budou v Ústeckém kraji realizovány

s významnou podporou z evropských struk-
turálních fondů. Byly vybrány v rámci první-
ho kola takzvaných grantových schémat, ve
kterých kraj shromažďoval projekty, které
mohly být podpořeny ze Společného regio-
nální operačního programu. V současné do-
bě se již podepisují smlouvy, na jejichž
základě jednotliví žadatelé získají v budouc-
nu nejen evropské dotace, ale i dotace ze
státního rozpočtu a z rozpočtu Ústeckého
kraje. Žadatelé, kteří se svými projekty neu-
spěli nebo nestihli projekty do prvního kola
grantových schémat předložit, mají možnost
přihlásit je do kola druhého, které Ústecký
kraj vyhlásil pro následující oblasti: 

Podpora sociální integrace v regionu
Ústeckého kraje

• O podporu se mohou ucházet projekty
určené k snížení sociální izolace skupin
obyvatel ohrožených sociální exkluzí,  rein-
tegraci znevýhodněných skupin obyvatel
do společnosti nebo na trh práce, preven-
ci trestné činnosti a fenoménů sociální
patologie, zmírnění sociálního znevýhod-
ňování obyvatelstva méně vyspělých ob-
lastí regionu, vytvoření komunitních plánů
na území Ústeckého kraje. 
Žádosti mohou předkládat nestátní nezis-
kové organizace, obce, sdružení obcí a or-
ganizace zřizované obcemi či krajem 

Podpora rozvoje služeb cestovního ru-
chu v Ústeckém kraji pro veřejný sektor

• O podporu se mohou ucházet projekty
zaměřené zejména na tyto aktivity: mar-
keting cestovního ruchu, zpracování mar-
ketingových studií, příprava a realizace
marketingových plánů, příprava, tisk, distri-
buce regionálních a místních propagač-

ních materiálů, podpora aktivní účasti na
veletrzích cestovního ruchu, propagační
a informační kampaně na cílových trzích,
semináře a sympozia, produkty cestovní-
ho ruchu, projekty zaměřené na tvorbu
nových produktů cestovního ruchu, regio-
nální partnerství, příprava, založení regio-
nální organizace destinačního manage-
mentu, podpora vlastní činnosti destinač-
ního managementu.  
Žadateli mohou být kraje, obce, svazky
obcí, organizace zřízené kraji nebo obcemi
a nestátní neziskové organizace.

Podpora rozvoje služeb cestovního
ruchu v Ústeckém kraji pro malé
a střední podnikatele

• O podporu se mohou ucházet projekty
zaměřené zejména na tyto aktivity: mar-
keting cestovního ruchu, zpracování mar-
ketingových studií,  příprava a realizace
marketingových plánů, příprava, tisk, distri-
buce regionálních a místních propagač-
ních materiálů, podpora aktivní účasti na
veletrzích cestovního ruchu, propagační
a informační kampaně na cílových trzích,
semináře a sympozia, produkty cestovní-
ho ruchu, projekty zaměřené na tvorbu
nových produktů cestovního ruchu.
Žadateli mohou být malí a střední podn
katelé podnikající v cestovním ruchu se
sídlem na území Ústeckého kraje.

Podpora rozvoje infrastruktury cestov-
ního ruchu v Ústeckém kraji pro malé
a střední podnikatele

• O podporu se mohou ucházet projekty
zaměřené na podporu rozvoje infrastruk-
tury cestovního ruchu a vhodných souvi-
sejících aktivit mající místní či regionální
charakter, například: rekonstrukce a obno-
va památek regionálního významu pro

potřeby cestovního ruchu včetně nezbyt-
né doprovodné infrastruktury rozvoj a roz-
šíření vybavení a zařízení turistických stře-
disek, zejména v oblasti sportu, aktivního
odpočinku a rekreace, budování a rozvoj
infrastruktury pro rekreační plavbu, výstav-
ba, rekonstrukce či rozšíření ubytovacích,
stravovacích a lázeňských kapacit podmi-
ňujících rozvoj cestovního ruchu v dané
lokalitě či regionu.
Žadateli mohou být malí a střední podni-
katelé podnikající v cestovním ruchu se
sídlem na území Ústeckého kraje.

Pokyny pro žadatele včetně seznamu po-
vinných příloh jsou dostupné: na interneto-
vých stránkách www.kr-ustecky.cz, sekce EU
– Strukturální fondy k nahlédnutí také u ga-
ranta, a to na odboru regionálního rozvoje
Krajského úřadu Ústeckého kraje. Žádosti
o podporu z těchto grantových schémat
mohou zájemci podávat do 15.října 2005
na Krajském úřadu Ústeckého kraje.

Druhého kola se dočkají i grantová sché-
mata Regionální podpora podnikání pro
drobné podnikatele v Ústeckém kraji a Re-
gionální podpora pro malé a střední podni-
katele v Ústeckém kraji. Jejich vyhlášení se
předpokládá na konci září. Stejně jako v prv-
ním kole je základní podmínkou účasti
v grantovém schématu historie podnikání
minimálně 3 roky, tvorba nových pracovních
míst a realizace projektu v rámci podporo-
vaných aktivit na území Ústeckého kraje.
Podporovány budou zejména investiční
projekty zaměřené na nákup  nových tech-
nologií, strojů a zařízení. 

Bližší informace lze získat na Odboru re-
gionálního rozvoje Ústeckého kraje, kontakt-
ní osoba Ing. Jana Šubrtová (tel.: 475 657
850, e-mail: subrtova.j@kr-ustecky.cz) a dá-
le na internetových stránkách Ústeckého
kraje (www.kr-ustecky.cz). 

Je připraveno druhé kolo grantových schémat
P

těchto dnech byla v Ústeckém kraji
ukončena distribuce českého překladu

Smlouvy o Ústavě pro Evropu, dokumentu,
o němž se v českých médiích hovoří jako
o „Euroústavě“. Do našeho regionu dorazilo
z odboru pro informování o evropských
záležitostech Úřadu vlády České republiky
1500 kompletů tohoto dokumentu. Distri-
buci euroústavy do měst a obcí zajišťoval
Krajský úřad Ústeckého kraje. Klíčem pro
rozdělení publikací do kraje byl počet oby-
vatel, a proto jich bylo do jednotlivých měst
rozvezeno rozdílné množství. Nejvyšší počty
směřovaly na magistráty měst Ústí nad
Labem, Mostu a Teplic a na městské úřady
v Děčíně a v Chomutově. „Odbor evrop-
ských projektů ústeckého krajského úřadu
byl v kontaktu s vládním odborem pro infor-

mování o EU, u něhož v polovině měsíce
července objednal pro Ústecký kraj 1500
kusů překladů Smlouvy o Ústavě pro Evro-
pu. Tento počet byl nejvyšší možný, více
souborů těchto dokumentů putovalo pouze
do Královéhradeckého kraje a do hlavního
města. O dokument je velký zájem a úřad
vlády údajně uvažuje o dotisku,“ vysvětlila
ředitelka krajského úřadu Lydie Šťastná. 

Smlouvy o Ústavě pro Evropu jsou k dis-
pozici také v regionálních knihovnách, napří-
klad v Severočeské vědecké knihovně, a to
jak v tištěné, tak i v elektronické podobě na
dvou CD discích. Zájemci mohou euroústa-
vu získat i na internetu. Ke stažení ji nabízí
například www.euroskop.cz. Tento odkaz je
přístupný i z internetových stránek Ústecké-
ho kraje v sekci Evropská unie. 

Euroústava zamířila do měst a obcí

V

krátké době Ústecký kraj zpracoval
další návrh k úpravě zákonů České re-

publiky, kterou chce projednat v Parlamentu
ČR. Zatímco krajské zastupitelstvo už od-
souhlasilo návrh změn legislativy upravující
vztah státu v přednemocniční lékařské péči,
zejména v ambulantních pohotovostech,
Rada Ústeckého kraje vzala na vědomí
návrh legislativní iniciativy, kterou by se
změnil zákon o rozpočtovém určení výnosů
některých daní územním samosprávným
celkům a některým státním fondům. „Chce-
me odstranit současné, a podle našeho mí-
nění nesprávné určení počtu obyvatel obcí

pro účely tohoto zákona,“ vysvětlil hejtman
Jiří Šulc. 

Návrh přináší objektivnější rozdělení ome-
zených finančních zdrojů mezi jednotlivé
obce změnou způsobu stanovování počtu
obyvatel obcí tak, že bude vycházeno z In-
formačního systému evidence obyvatel, kte-
rý spravuje Ministerstvo vnitra ČR, a nikoli
z údajů zpracovaných Českým statistickým
úřadem, jak je tomu podle současné právní
úpravy. „Myslíme si, že je to nutné – někte-
ré obce kvůli stávající úpravě přicházejí
o miliony korun, jiné zase dostávají více, než
by jim podle počtu obyvatel náleželo. Prob-

lém je v systému vedení databáze Českého
statistického úřadu – změny v ní nejsou
prováděny z pohledu potřeb obcí dostateč-
ně pružné. Je zřejmé, že údaje nasbírané
v rámci sčítání obyvatel po několika letech
už současnost neodrážejí. Oproti tomu je
v podstatě v každé obci matrika a v pověře-
ných obcích centrální evidence, která počet
obyvatel žijících v místě aktualizuje neustále.
S jistotou mohu říci, že Ústí nad Labem
nebo Most jsou tímto systémem rozdělová-
ní financí poškozovány a přicházejí prostřed-
ky v řádu milionů korun,“ zdůraznil hejtman
Ústeckého kraje. 

Ústecký kraj chce obcím zajistit
objektivnější rozdělování vybíraných daní

V

Hraniční závory mezi Ústeckým krajem a Saskem by měly zmizet co možná nejdříve,
shodli se zástupci saských obcí s hejtmanem Jiřím Šulcem

V našem regionu bude čerpáno téměř
půl miliardy korun ze Společného re-

gionálního operačního programu. Jak ale
zdůrazňuje náměstek hejtmana Petr Fiala,
nejsou to jediné možné zdroje financování
záměrů zlepšujících život v regionu z vněj-
ších zemí, kraj v evropském prostoru aktiv-
ně vyhledává další a rozhodně není ve
svém snažení neúspěšný. Jeho přispěním
také startuje projekt €-NET, výsledek práce
právě odboru evropských projektů krajské-
ho úřadu. „Cílem projektu €-NET, který při-
pravujeme je vytvořit určitý plán pro získá-
vání dotací EU na realizaci projektů Ústec-
kého kraje v letech 2007 – 2013. Projekt
by měl kraji pomoci získat co možná nej-
větší objem dotací při maximální efektivitě
nákladů a zároveň minimalizovat rizika pro
kraj jako konečného příjemce dotací,“ vy-
světlil Petr Fiala.  

Odbor evropských projektů krajského
úřadu se zaměřuje skutečně na celý konti-
nent, nikoli jen na unijní země. Kromě pří-
pravy projektu €-NET se proto v současné
době soustředí na získání prostředků z Fi-
nančního mechanismu EHP – Norsko. Při
investování 2,7 milionů korun z krajského
rozpočtu by v něm kraj mohl uplatnit pro-
jekty v hodnotě 18 milionů korun. Norské
peníze chce použít k obnově Zámku Nový
Hrad v Jimlíně, konkrétně na odstranění
poruch říms a krovu a restaurování omítek
fasád východního křídla a na vybudování
internetového portálu Ústeckého kraje,
rozsáhlého úložiště informací, kde by spo-
lupracovaly subjekty veřejné správy a sa-
mosprávy v regionu. „O tom, zda na tyto
projekty finance získáme, rozhodne komi-
se. Projekty jsou ale kvalitní a já věřím, že
uspějeme,“ říká Petr Fiala.

Petr Fiala: Usilujeme o dotace
z celé Evropy

Počátkem srpna si náměstek hejtman Petr Fiala (vlevo) prohlédl zámek Nový Hrad
v Jimlíně, pro jehož opravu by chtěl kraj získat dotaci. Průvodcem po zámku mu byl
vedoucí odboru kultury a památkové péče krajského úřadu Petr Novák.

V
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stecký kraj hospodaří ročně s přibliž-
ně devíti miliardami korun. Na první

pohled se může zdát, že jde o přímo
závratnou sumu. Při detailním zkoumáni
však takový názor neobstojí. Drtivou část
z těchto peněz pohltí předem dané nákla-
dy. Například přibližně 6 miliard korun
tvoří náklady spojené s financováním pro-
vozu základních a středních škol, další
nemalé částky pak musí kraj vynaložit,
aby zajistil běžné fungování svých přís-
pěvkových organizací v oblasti kultury,
v sociální oblasti nebo ve zdravotnictví.
Jen na provoz zdravotnické záchranné
služby přispívá ročně částkou bezmála
200 milionů korun.

Když tyto prostředky sečteme, zjistíme, že
peněz, se kterými může kraj volně dispono-
vat až tolik není. Jedná se přibližně o 18
procent z celkového objemu rozpočtu. Za-
stupitelé proto musí při sestavování rozpo-
čtu bedlivě vážit, na co krajské prostředky
použijí a jakým investičním akcím či dotač-
ním titulům dají prioritu. Před podobným
problém budou stát i při sestavování roz-
počtu pro příští rok. Zeptali jsem se jich
proto, co by měl podle jejich názor v roce
2006 Ústecký kraj podpořit a kde by měl
naopak šetřit...

Jiří Šulc
(ODS)
hejtman
Ústeckého
kraje

Myslím, že naše priority co se týče hospo-
daření s penězi daňových poplatníků i kraj-
ským rozpočtem se příliš nezmění. Stejně
jako dosud bude v centru našeho zájmu
především majetek kraje. Jeho prostřednic-
tvím kraj slouží občanům a pokud máme
poskytovat kvalitní služby, ať už v oblasti
dopravní infrastruktury, školství, zdravotnictví
nebo v sociální sféře, musíme investovat do
našich zařízení, která jsme dostali od státu
leckdy v katastrofálním stavu. Denně jezdím
po kraji, a tak z nejen z různých analýz, ale
především z vlastní zkušenosti vím, kolik
peněz by potřebovaly jen krajské silnice
druhé a třetí třídy, které kraj převzal od státu
mnohdy takřka v havarijním stavu. Samo-
statnou kapitolou je pak například zdravot-
nictví, bez mimořádných účelových dotací
od kraje by naše nemocnice jen těžko
mohly na kupovat tolik potřebné moderní
přístroje nebo opravovat budovy. Při tom,
jak je dnes nastaven systém financování
veřejného zdravotnictví, jim na to příjmy ze
zdravotního pojištění rozhodně nestačí. 

Další oblastí, která je podle mě pro kraj
prioritní, je čerpání finančních prostředků ze
strukturálních fondů EU. Peníze, které
můžeme získat z těchto fondů, mohou
významně napomoci rozvoji našeho regio-
nu. To, že v regionu vzniknou kvalitní pro-
jekty, které v hodnocení uspějí a evropské
dotace získají, nám však finanční prostředky
z Evropské unie nezajistí. Dotace z EU jsou
v drtivé většině případů podmíněny spolufi-
nancováním projektů. Pokud tedy kraj chce
evropské peníze, musí ve svém rozpočtu
najít prostředky, aby uhradil svůj podíl na
rozpočtech úspěšných projektů. 

Krajské pokladna však bohužel není beze-
dná. Máme-li v příštím roce více investovat
do krajského majetku a vyčlenit víc peněz
na spolufinancování evropských projektů,
musíme nutně někde ušetřit. Oblastí, kde
by kraj mohl snížit své výdaje, není mnoho,
velká část peněz, které dostáváme od státu,
je předem určená na konkrétní výdaje. Při
přípravě návrhu rozpočtu na příští rok jsem
proto prosazoval maximální možné snížení
provozních nákladů krajského úřadu nebo
některých našich příspěvkových organizací,
podotýkám že bez významného snížení
komfortu služeb pro občany. Kromě toho
vidím jako poměrně reálné, že kraj v příštím
roce nebude tak štědrý při poskytovaný nej-
různějších krajských dotací, které mohou být
nahrazeny dotacemi evropskými, státními
nebo obecními. Pokud chceme najít pro-
středky na investice a dofinancování evrop-
ských projektů, nebudeme si moci dovolit
rozdělovat miliony korun na nejrůznějších
dotacích a prioritu dostanou ty dotační titu-
ly, které u příjemců generují další rozvoj
a vytvářejí nová pracovní místa.   

Zdeněk
Dušek
(KSČM)
člen
Zastupitelstva
Ústeckého
kraje 

Na otázku, které oblasti bych v kraji prefe-
roval, tzn. kam bych přednostně zaměřil tok
financí, není zcela jednoduchá odpověď.
Každý ví, že Ústecký kraj má mnoho problé-
mů, které by bylo třeba při řešení upřednost-
nit. Samozřejmě je to na prvním místě otáz-
ka zaměstnanosti, Ústecký kraj patří ke kra-
jům s nejvyšší nezaměstnaností a řešení
bych proto viděl v aktivní podpoře tvorby pra-
covních míst a pracovních příležitostí. S tím
ovšem úzce souvisí získávání a stabilizace
kvalifikovaných pracovníků – občanů našeho
kraje. V těchto souvislostech by bylo třeba
směrovat finanční dotace do rozvoje  všech
typů a stupňů veřejného školství, dále do
zdravotnictví – tak, aby plně odpovídalo tren-
dům 21. století. To se týká především ne-
mocnic, záchranné služby a systému „poho-
tovostních služeb“ tak, aby bylo možno bez
jakýchkoli problémů poskytovat odpovídající
zdravotní péči každému občanu kraje.

Další oblastí, neméně důležitou, do které
by měly finanční toky směřovat, je oblast
dopravní obslužnosti a otázek souvisejících
s dopravou vůbec (např. urychlené dořeše-
ní našeho úseku dálnice, výstavba západní-
ho mostu u Litoměřic atd.) Jako dlouholetý
zastupitel města Litoměřice vím, že obce
čekají na každou dotační „korunu“, kterou
by mohly investovat do oblastí volnočaso-
vých iniciativ, především do oblastí kultury
a sportu (je například smutné, že městu
Litoměřice se za 45 let nepodařilo získat
prostředky na zakrytí a dobudování zimního
stadionu). Je třeba investovat do péče
o seniory a zlepšovat podmínky pro integra-
ci obyvatel s nejrůznějšími postiženími. 

V neposlední řadě bych upozornil na pro-
blém péče o historické památky, který je
sice ošetřen zákonem, přesto se prostředků
na jejich údržbu nedostává. Například v le-
tošním roce bylo pouze na havarijní stavy
směrováno 14 milionů korun, přestože po-

žadavek byl desetkrát vyšší. A tak by bylo
možno pokračovat téměř do nekonečna.
Nenapadá mne v této chvíli oblast, na které
by se dalo podstatně ušetřit. Snad by stálo
za úvahu snížit rozpočtové prostředky na
některé akce reprezentačního typu, napří-
klad krajský ples, a z větší míry dotovat jejich
konání například ze sponzorských zdrojů.

Zděnek
Lavička
(ČSSD) 
člen
Zastupitelstva
Ústeckého
kraje 

Co více podpořit a kde naopak šetřit, toť
otázka. Dovolte mi, abych ji trochu poopra-
vil na znění jak více podporovat a jak více
šetřit. Vycházím z faktu, že objem celkových
financí je prostě daný a jakékoliv představy
mimo něj jsou pouhou fikcí. Vnímám priori-
ty kraje, kterými jsou oblast zaměstnanosti,
zdravotnictví, dopravní infrastruktury, vzdělá-
vání. Mám za to, že Ústecký kraj má již zku-
šenosti a na základě nich zmapované potře-
by jednotlivých oblastí a já osobně nevidím
důvod, proč zásadně měnit celkové finanční
objemy jednotlivých kapitol. Důraz by měl
být kladen na koncepční přístup při posky-
tování finančních prostředků z hlediska
právě regionálního významu. Dále je třeba
pokračovat v odbourávání nezdravého lob-
bismu, kdy finance tečou především tam,
kam je směruje šikovný poslanec či zastupi-
tel. Nechci napadat schopné politiky, ale jak
k tomu přijdou regiony, která jsou bez toho-
to vlivného elementu?

Stát nám předal značně rozdílně fungující
a rozdílně vybavené příspěvkové organiza-
ce. Zdravotnictví je často citované, a tak se
zaměřím na jiné oblasti. Například v sociální
sféře jsou značné rozdíly mezi vybaveností
zařízení v jednotlivých okresech, a tak je
naším úkolem poskytnout větší finanční
prostředky pro zařízení například na Děčín-
sku. Cílem pro nás musí být zajištění mini-
málně standardních služeb. 

Dále bych chtěl zdůraznit potřebu daleko
významnějšího posílení fondu pro opravy
památek a zamýšlím se i nad větší podpo-
rou zemědělců v našem kraji. Ač nejsem
odborníkem v této oblasti, mám za to, že
mimo hlavních funkcí v zemědělství, kterými
vždy byla výživa obyvatel, má práce našich
zemědělců významný vliv na krajinotvorný
ráz a na to bychom neměli zapomínat. V ob-
lasti vzdělávání pak vidím potřebu finanční
podpory tam, kde jsou i zřetelné předpokla-
dy, že dosaženého vzdělání bude možné
v našem kraji dostatečně využít. Jako jeden
z příkladů uvádím dle mého soudu nutné
přehodnocení stipendijního fondu. Mám za
to, že pro potřeby kraje není zcela rozhodu-
jící, aby studenti byli samými jedničkáři, ale
aby se podpořili především z hlediska
potřebných oborů. Nezmínil jsem se zatím
o tom, kde finanční podporu potlačovat.
Nezbude nám než snižovat finanční podpo-
ru všude tam, kde má povinnosti především
stát nebo místní samospráva. Kraj má své
poslání a neměl by donekonečna suplovat
nezájem nebo neschopnost ostatního veřej-
ného sektoru, ale více by měl vynakládat
finanční zdroje na podporu aktivit charakte-
rizovaných řekněme krajským rozměrem.

Ú

Můj názorZ jednání rady a zastupitelstva

a prvním jednání  se minulý týden
sešla krajská Rada pro vědu, vývoj,

výzkum a inovace. Vznikla na základě roz-
hodnutí Rady Ústeckého kraje v květnu
letošního roku a slouží jako její poradní
orgán. Rada pro vědu, výzkum, vývoj a ino-
vace je osmičlenná a své zástupce do ní
delegovali společnosti, které se vědou,
výzkumem, vývojem a inovacemi zabývají
nebo tuto oblast významnou měrou ovliv-
ňují. „Ústecký kraj chce na poli vědy a vý-
zkumu nastavit určité parametry, které by
umožnily tyto oblasti podporovat. Jsem vel-
mi rád, že přestavitelé podniků a institucí,
které jsme oslovili přijali naší nabídku a bu-
dou s námi spolupracovat. Chtěl bych pře-

deslat, že politici, kteří v této radě zastupu-
jí Ústecký kraje nemají žádné vědecké
nebo inovátorské ambice. Nemáme v této
oblasti zkušenosti, ale jsme si vědomi toho,
že inovace a výzkum mohou významně
pomoci rozvoji našeho regionu. Proto jsem
oslovili odborníky, kteří nám svými zkuše-
nostmi mohou pomoci,“ řekl v úvodu jed-
nání zástupce a náměstek hejtmana Radek
Vonka, který zastává funkci  předsedy rady.

Na programu jednání rady byla například
problematika klastrů  a možnosti jejich vzni-
ku v Ústeckém kraji, zástupci ústecké uni-
verzity představili projekt Kampus UJEP
a projednána byla také účast kraje na vele-
trzích investičních příležitostí v příštím roce.

Dalšími členy Rada pro vědu, vývoj,
výzkum a inovace jsou: Ing. Štěpán Popo-
vič, CSc. Dr. h.c., Ing. Petr Fiala, Ing. Lu-
děk Nechleba, Luboš Měkota, Ing. Milan
Nečas, Ing. Milan Petrák, Doc. Ing. Iva
Ritschelová, CSc.

☞ Krajští radní vzali na vědomí návrh
legislativní iniciativy Ústeckého kraje,
jejímž cílem je odstranění současného
nesprávného určení počtu obyvatel obcí
pro účely zákona o rozpočtovém určení
daní. Návrh Ústeckého kraje přináší záměr
objektivnějšího rozdělení těchto omeze-
ných finančních zdrojů tak, že při stanove-
ní počtu obyvatel obcí bude vycházeno
z Informačního systému evidence obyva-
tel, který spravuje Ministerstvo vnitra ČR
a nikoli z údajů zpracovaných Českým sta-
tistickým úřadem. 
☞ Rada Ústeckého kraje přijala usnesení,
kterým prakticky zahájila proces transfor-
mace pěti nemocnic v Děčíně, Chomuto-
vě, Mostě, Teplicích a Ústí nad Labem
v majetku kraje na akciové společnosti.
Konstatovala, že prováděná transformace
nemocnic jako příspěvkových organizací
do akciových společností neznamená
jejich privatizaci. Nemocnice dál zůstanou
ve stoprocentním vlastnictví kraje a budou
sloužit poskytování veřejné zdravotní péče
tak, aby nebyla ohrožena její dostupnost,
rozsah, struktura a kvalita.
☞ Ústecký kraj se v roce 2006 zúčastní 12

zahraničních veletrhů cestovního ruchu.
Členové krajské rady vyslovili souhlas
s prezentací kraje na prestižních akcích
Vacantie Utrecht, Vakanz Luxemburg, Rei-
sen Hamburg, Salon des Vacances Brusel,
CBR Mnichov, ITB Berlin, MITT Moskva, TT
Varšava, WTM Londýn, TUC Lipsko, TUR
Goteborg a Fitur Madrid.  
☞ Projekty z našeho regionu umějí dosáh-
nout na evropské dotace přidělované ze
Společného regionálního operačního pro-
gramu. Rada Ústeckého kraje vzala na
vědomí informaci o čerpání dotací ze
strukturálních fondů  SROP a konstatovala,
že v rámci šesti Grantových schémat zpra-
covaných krajským úřadem dosáhl celkový
objem finančních prostředků využitých na
realizaci už schválených projektů 545,2
milionů korun. 
☞ Mladí sportovci z Ústeckého kraje mají
podporu krajských radních, kteří vyslovili
souhlas s účastí regionální reprezentace na
Hrách II. zimní Olympiády dětí a mládeže
2006. Z Ústeckého kraje by se této zimní
olympiády mělo zúčastnit 63 sportovců
a náklady na jejich účast jsou odhadovány
na přibližně 470 tisíc korun. 

Hospodaření kraje se musí řídit
jasnými prioritami 

Rozvoj kraje by mohl urychlit výzkum a inovace

Informační servis

odobně jako v akademickém roce
2004 – 2005 budou mít studenti

v Ústeckém kraji možnost požádat krajský
úřad o finanční pomoc i v roce 2005 –
2006  a  zažádat si o stipendium. Musí ov-
šem splnit podmínky,  které schválila Rada
Ústeckého kraje. V případě, že se jim vyho-
ví,  mohou počítat  s podporou ve výši 20
tisíc korun.

Stipendia jsou vyhlašována počátkem
akademického roku a žadatelé,  aby do sti-
pendijního programu byli zařazeni,  musí
splňovat také předepsané podmínky. Ty
jsou, spolu s formulářem žádosti, zveřejně-
ny na internetových stránkách Ústeckého
kraje http://www.kr-ustecky.cz. Vloni bylo
pro tyto účely Ústeckým krajem vyčleněno
pro 90 uchazečů 1,8 milionů korun, mož-
nosti využilo 61 žadatelů. Nejčastějšími ža-
dateli byli frekventanti Univerzity Jana
Evangelisty Purkyně, Univerzity Karlovy,
Českého vysokého učení technického
a Západočeské univerzity Plzeň.

Pravidla pro poskytování stipendia na
nový akademický rok schválila Rada Ústec-
kého kraje  na svém 3. zasedání dne 12.
ledna 2005. Formulovány jsou do dvanác-

ti bodů. K zásadám mimo jiné patří, aby
žadatel měl trvalé bydliště na území Ústec-
kého kraje, musí být studentem prezenční-
ho studia vysoké školy a absolventem prv-
ního nebo vyššího ročníku. Zastupitelé se
rozhodli podpořit ty studenty, kteří mají
výborný prospěch a písemně slíbí, že po
absolutoriu budou v regionu pracovat ne-
bo podnikat minimálně po tu dobu,  jakou
zde studovali. Vysokoškoláci v kraji chybějí
a nízká vzdělanost obyvatel je jednou z pří-
čin proč severozápad Čech dlouhodobě
vykazuje vysokou nezaměstnanost, zejmé-
na v oblastech procházejících restrukturali-
zací průmyslu a těžby hnědého uhlí.

V novém akademickém roce 2005 –
2006 bylo radními odsouhlaseno zařazení
89 žadatelů, přičemž je pravděpodobné,
že o stipendium požádá i 61 již zařazených
studentů. Celkem by v roce 2005 mělo
být hrazeno stipendium pro 150 studentů,
pro které jsou  vyčleněny tři miliony korun.
Smlouvy uzavřené s úspěšnými žadateli
obsahují standardní náležitosti podobných
dokumentů o vzájemných právech. Vychá-
zejí z podmínek schválených radou Ústec-
kého kraje. 

P

Zaměstnavatelé, čekáme na vás!
Jen do konce září mohou zaměstnava-
telé z Ústeckého kraje podávat při-
hlášky do soutěže „Zaměstnavatel
s tvorbou největšího počtu pracovních
míst za rok 2005“.

Soutěž vyhlášená krajským zastupitel-
stvem je určená velkým i malým firmám
působícím v našem regionu. „Chceme vy-
jádřit uznání zaměstnavatelům, kteří v uply-
nulém roce vytvořil největší počet pracov-
ních míst na území kraje s garantovanou
dobou udržitelnosti minimálně 3 roky“, ob-
jasnil náměstek a zástupce hejtmana Ra-
dek Vonka. Soutěž už probíhá, firmy splňu-
jící podmínky některé ze čtyř kategorií
drobný podnikatel, malý podnikatel, střed-
ní podnikatel nebo velký podnikatel se

mohou podrobně seznámit s jejími pravi-
dly a také do 30. září 2005 vyplnit přihláš-
ku, všechny tyto dokumenty jsou zveřejně-
ny na krajských internetových stránkách. 

Vítězové ze všech kategorií budou v závě-
ru roku pozváni na jednání krajského za-
stupitelstva, kde jim bude veřejně vyslove-
no uznání za jejich činnost a předána upo-
mínková cena – skleněná plastika v podo-
bě židličky, kterou vytvoří studenti Fakulty
užitého umění a designu ústecké Univerzi-
ty Jana Evangelisty Purkyně. „Návrh už je
zpracováván a považuji ho za velmi atrak-
tivní. Těší mě myšlenka, že oceníme pod-
nikatele, kteří v našem kraji umí vytvořit
a nabídnout dlouhodobé pracovní příleži-
tosti, takovým firmám rádi vyslovíme veřej-
né uznání,“ konstatoval Radek Vonka. 

současné době se k dokončení blíží
jedna z nejvýznamnějších silničních

staveb, jejímž investorem je Správa a údrž-
ba silnic Ústeckého kraje. Jedná se o nový
most přes železniční trať na silnici II/528
u obce Žďárek na Ústecku, jehož stavba
byla zahájena v listopadu loňského roku.
Stavba tohoto silničního mostu, na jehož
vybudování je z rozpočtu krajské SÚS
vyčleněno 22 milionů korun, od doby poří-

zení této fotografie pokročila. V těchto
dnech jsou dokončovány betonářské práce
včetně mostní klenby, pokračuje budování
nájezdu na most a také související silniční
stavby, zejména nájezdové komunikace.
Stavba Žďáreckého mostu je součástí
budoucího obchvatu obce v délce 1,3 km,
budovaného v souvislosti s výstavbou
úseku 0807 dálnice D8 Trmice – státní
hranice. 

V

Ústecký kraj podpoří stipendiem studenty i letos

Nový most přes železniční trať u obce Žďárek

N Radek Vonka
předseda rady
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Několik dnů před zahájením školního roku si přijel nové zázemí pro žáky Odborného učiliště a Praktické školy
v Jirkově prohlédnout náměstek a zástupce hejtmana Radek Vonka. Pozorně se zajímal o prostory rekonstruo-
vané kuchyně a jídelny, kde se od 1. září bude stravovat 100 žáků. Do rekonstrukce a nového vybavení inve-
stoval Ústecký kraj, zřizovatel tohoto školského zařízení, přes 29 milionů korun. Za tyto peníze, uvolněné z kraj-
ského rozpočtu, byla rekonstruována původní kuchyně a současně do ní bylo pořízeno i to nejmodernější vyba-
vení. Rozsah úprav byl ale daleko větší, stavbaři odvedli od září loňského roku, kdy byla celá akce započata kva-
litní kus práce při rekonstrukcích skladových prostor, hygienických zařízení a také učeben, kde byla mimo jiné
provedena úprava podlahových krytin a zavedeny nové elektrorozvody. 

Mostecká nemocnice zahájila v úterý 16. srpna oficiální provoz v pětipatrové budově, kam se sestěhovaly tři
oddělení: infekční, plicní a kožní. S přestřižením slavnostní pásky hejtmanovi Ústeckého kraje Jiřímu Šulcovi
(uprostřed) pomohl krajský radní Vladimír Záhorský a ředitel mostecké nemocnice Vladimír Vopelka. Vedení
nemocnice předpokládá, že tímto opatřením ušetří každý rok až 12 milionů korun.  Další finance by měla
nemocnice získat z pronájmu uvolněných prostor. 

Symbolický klíč k objektu bývalé polikliniky v Lipové ulici v Teplicích předal 16. srpna  hejtman Ústeckého kraje
Jiří Šulc předsedovi Židovské obce Teplice Oldřichu Látalovi. „Je to symbolická kompenzace za to, co se Židům
od roku 1938 v naší zemi stalo,“ řekl Jiří Šulc. Na otázku, zda nejde ze strany kraje o danajský dar, neboť budo-
va bývalé polikliniky, kterou kraj židovské obci daroval, je v současnosti v dezolátním stavu a její rekonstrukce je
odborníky vyčíslena na 50 až 60 milionů korun,  hejtman  zdůraznil, že jde o gesto, které má napravit  křivdy,
které stát způsobil – ostatně vila  byla vždy v minulosti majetek Židů. 

Noční bouře z 29. července doprovázená silným větrem napáchala v Ústeckém kraji značné škody. Mezi nejví-
ce postižená místa patřila obec Loučná pod Klínovce. Ušetřen nezůstal ani majetek Ústeckého kraje. Nejsilněji
byla zasažena Masarykova nemocnice Ústí nad Labem, příspěvková organizace, ale následkům přírodního živlu
se nevyhnuly ani kulturní památky, zařízení sociální péče nebo školská zařízení v majetku kraje. „Obrovské podě-
kování si zaslouží všichni, kteří se s řáděním přírodního živlu museli vypořádat na místě, ať už se jedná o zaměst-
nance zařízení sociální péče v Litvínově – Janově, v teplickém domově důchodců nebo v našich zdravotnických
zařízeních. Moje velké uznání mají především zaměstnanci ústecké Masarykovy nemocnice, kteří nejen že zajis-
tili pacientům veškerou péči, ale dokázali se v doslova polních podmínkách vypořádat se stěhováním pacientů
z prostor akutního příjmu na centrální jednotku intenzivní péče. Všichni prokázali nevídanou odvahu a oběta-
vost,“ konstatoval hejtman Ústeckého kraje Jiří Šulc. 

Události posledních dnů v obrazech

Anketa

ni ne za týden přinese kalendář datum
1. září 2005, den, kterým definitivně

skončí prázdninové kratochvíle a ztichlé
školní budovy ožijí dupotem a překřiková-
ním školou povinných dětí a studentů. Pro
většinu školáků a jejich rodičů tento den
představuje všední rutinu začínajícího podzi-
mu, ovšem tisícovkám dětí přinese tento
den zcela nový zážitek, na zazvonění školní-
ho zvonku budou čekat, vybaveny drobnými
dárky a kornouty s cukrovím, úplně poprvé.
Slavnostní náladu provázející zahájení škol-
ního roku zažil snad každý a výjimkou ne-
jsou ani členově krajského zastupitelstva,
kteří mají s prvním školním dnem, ať už
svým nebo svých potomků, spojeny prožit-
ky, které se nezapomínají. 

Jitka Hanousková (KSČM): „Začátek škol-
ního roku byl  pro mě po celých 18 let, co
chodil syn do školy, naplněn očekáváním,
nadějí, ale i obavami, co nový školní rok při-
nese. A bylo jedno, zda  šel  do první třídy,
do prvního ročníku střední školy či do první-
ho semestru vysoké školy. Nejhezčí vzpo-
mínky mám na jeho vůbec první školní den.
Je narozen 30. srpna, a tak šel do školy

přesně v  šesti letech. Kornout byl pomalu
větší než on, za taškou ho nebylo ani vidět,
ale kuráže měl na rozdávání. A ta mu
naštěstí zůstala až do dospělosti.“ 

Pro hejtmana Jiřího Šulce (ODS) jsou
vzpomínky na první školní dny utopeny –
jak říká – v mlze: „Je to všechno tak strašně
dávno! Intenzivně jsem ale prožíval vstup do
první třídy mého dnes už dospělého syna.
Doprovázela ho celá rodina a za velkým
vysokým kornoutem nebyl pomalu ani
vidět. Už se také moc těším na to, až pove-
du do školy mojí dcerku  Andreu Sáru a urči-
tě si také udělám čas, až půjde k zápisu. Můj
druhý syn má na školu ještě hodně času –
s ním nyní prožíváme docela jiné okamžiky,
a věřte, že si to užíváme.“ 

První zářijový den byl jedním z nejdůleži-
tějších v životě Zdeňka Duška (KSČM),
který si spočítal, že příští týden ve čtvrtek to
bude už čtyřicetšest let, kdy ho jeho děda
vedl do školy poprvé. První den ve školní
lavici tak předznamenal jeho pedagogickou
životní dráhu: „Vstup do školy byl pro mne
dost velkým zážitkem, i když jsem její pro-

story znal více než dobře, matka byla učitel-
ka a já s ní ve škole trávil spoustu času.
Dodnes mám krásné vzpomínky na před-
školní léta, kdy ještě než jsem stačil „oficiál-
ně vstoupit do školy“ absolvoval dvakrát s
žáky tříd mé matky tehdy velmi oblíbenou
nedělní akci 100 jarních kilometrů, při které
jsme objevovali přírodní krásy Českého stře-
dohoří. Ve škole vlastně uběhl celý život,
vystudoval jsem na pedagogické fakultě
obor národní škola – výtvarná výchova,
poznal svoji ženu, také učitelku. Na začátku
školního roku se do školy těším, „jdu do
toho s plným nasazením“ a na jeho konci
mám pocit, že ještě týden a „padl bych“.
Přesto kdybych dnes stál před otázkou vybí-
rat si znovu povolání, nezaváhal bych a volil
bych totéž.“

Na prvního září, datum neodvratně dělící
kalendářní rok na dobu „po prázdninách“, si
ve svém příspěvku postěžoval Ivan Strakoš
(ODS). Říká, že ho tato problematika v sou-
časné době rozčiluje: „Zahájení školního
roku je  všude podáváno především jako
velký zásah do rodinných rozpočtů, a proto
je prý třeba sáhnout do sociálních příspěv-

ků, které jdou samozřejmě i z mých daní.
A při tom není nutné, aby dostalo dítě každý
rok nový penál za 300 korun! Nám rodiče
také dokoupili jen pár tužek, lahvičku inkou-
stu a sešity v nezbytně nutné míře. Vzhle-
dem k tomu, že pocházím z rodiny, kde nás
bylo současně i šest školou povinných, jinak
to ani nešlo.“ 

Svým postřehem k tématu 1. září – zahá-
jení školního roku přispěla i Kateřina
Hojdarová (ČSSD): „Já se vždy na začátek
školního roku těšila, neboť to znamenalo
určitou změnu a já mám změny ráda. Potíž
však byla v tom, že jsem již kolem 3. září zji-
stila, že ta změna nebyla k lepšímu a navíc
byla na dlouhou dobu.“

Děti náměstka a zástupce hejtmana
Radka Vonky (ODS) si na první školní den
ještě počkají, nejstaršímu Theodorovi je tři
a půl roku a navštěvuje pouze pěvecký
kroužek Mourci. Až povyroste, věří, že si na
první dny školy uchová podobné vzpomínky
jako má on sám: „První září? To vždycky byla
pohoda, kdy se ještě neučilo, kantoři i děti
byli odpočatí, mísily se dojmy z prázdnin

a všichni se usmívali. To se pochopitelně
v průběhu roku změní, ale tu uvolněnost, tu
si se začátkem školního roku spojuji i po
těch letech, kdy už do školy nemusím.
A také kornouty s cukrovím – tenkrát byl ten
kornout větší než já.“  

Na den přesně, kdy vstoupil do školy popr-
vé Zdeněk Dušek, zažil stejný okamžik na
jiném místě další člen krajského zastupitel-
stva Oldřich Bubeníček (KSČM): „Bylo to
na jedné malé vesnické škole ve východ-
ních Čechách. Vesnice se dnes jmenuje
Svatý Jiří a škola tam již dávno není. V malo-
třídce jsme byli čtyři prvňáčci, tři slečny a já.
Ony byli místní  a já tam byl u dědy. A pro-
tože v létě zemřela babička, máma tam
dědovi několik měsíců pomáhala. Potom
jsem přešel do Ústí nad Orlicí – Kerhartic,
kde jsme již měli 1. třídu a bylo nás přes
dvacet. Postupně absolvovali cestu s kor-
noutem oba synové a tento zvyk byl pro mě
něco nového, protože jsem ho z východních
Čech neznal. Kluci už mají za sebou i vyso-
kou školu, a tak jen čekám na vnoučata,
abych si ještě jednou cestu do první třídy
zopakoval.“

A
Dobrá zpráva: zastupitelé kraje se vždy do školy těšili!
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Archeologický skanzen
představuje život našich předků

etošní dovolenkové měsíce milovní-
kům koupání a opalování mnoho

radosti neudělaly, studené léto ale naopak
jistě potěšilo výletníky a turisty, které na
jejich toulkách kraje sužovalo žhnoucí
slunce jen málokdy. Možná i díky tomu
našli mnozí z vás více času a chuti k psaní,
protože množství odpovědí na červenco-
vou fotokvízovou otázku nás opět velmi
příjemně překvapilo. A podobně jako
v minulém čísle, i tentokrát dorazily samé
správné odpovědi. Každý z vás, jen v jed-
nom případě si pisatel nesprávně tipl na
zámek v Budyni nad Ohří, uvedl, že po-
znává vstupní bránu zámku Líčkov, vzdále-
ného přibližně 8 km od Žatce. A co tedy
o tomto zámku víme? Pan Kasal z Loun
píše, že jeho základy stojí na místě tvrze,
o níž existuje záznam již z roku 1342.
Později tu býval hrad, který svou rekon-
strukci na rokokový zámek zažil po roce
1765. Mnozí z vás ale uvádějí i další
podrobnosti z historie tohoto krásného
zámku. Pravidelný přispěvatel, pan Naj-
man z Teplic upozornil, že z bývalého
hradu je v prostorách zámku dochována
válcová věž a připomněl, podobně jako
další z vás, i novodobou historii Líčkova,
v němž na přelomu 19. a 20. století sídlil
cukrovar a lihovar. Pisatel Jindřich Žofka
z Mostu upřesnil, že zámek Líčkov koupil
roku 1807 žatecký řezník Thadeus André,
který s těmito přestavbami začal a dodal,
že v Líčkově se vyráběla také cikorka.
Mnohým z vás samozřejmě není nezná-
ma ani moderní historie zámku dotýkající
se současnosti, spjatá s životem a dílem
malíře Oskara Brázdy, přítele prvního čes-
koslovenského prezidenta T.G. Masaryka.

Líčkovský zámek má totiž svou zámeckou
paní, vdovu po tomto malíři Marii Brázdo-
vou, která zde pečuje o galerii jeho děl
a o sobotách a nedělích zámkem provádí
návštěvníky. 

Fotokvíz o zajímavých stavbách a mís-
tech našeho kraje pochopitelně pokračuje.
Věříme, že rozpoznáte přírodní útvar na
fotografii se zvědavým otazníčkem a za-
šlete nám váš tip na správnou odpověď.
Vaše snaha nezůstane neodměněna, jak
se již mnozí z vás přesvědčili, ze správ-
ných odpovědí nelosujeme pouze jedno-
ho výherce, ale drobnou pozorností od-
měňujeme všechny pisatele, kteří totož-
nost otazníku odhalí. Z uveřejněného zá-
běru je zřejmé, že tentokrát opouštíme
pole dovedností lidských rukou a obrací-
me se směrem k přírodě. Na tento ojedi-
nělý přírodní útvar můžete narazit při toul-
kách Českým středohořím a abychom
vám pátrání ještě trochu usnadnili, prozra-
díme že je třeba hledat v bývalých lomech
na kámen. 

Vaše odpovědi, k nimž můžete i nyní při-
pojit komentář a postřehy, přijímáme na
adrese: Krajský úřad Ústeckého kraje,
oddělení IVV, Velká Hradební 3118/48,
400 02 Ústí nad Labem, nebo na e-mai-
lové adrese: zatecka.r@kr-ustecky.cz. Ne-
zapomeňte ke každé odpovědi připsat
zpáteční adresu, abychom mohli všem
autorům správných odpovědí doručit
drobnou odměnu. 

Závěrem dovolte drobnou opravu.
V minulém vydání fotokvízu jsme ne-
správně uvedli jméno jedné z pisate-
lek, paní Podobové z Teplic, které se
tímto omlouváme.

Fotokvíz
L

Pozvánky
Kulturní akce, na které

přispěl Ústecký kraj

● Mariánské poutní slavnosti a 13. krup-
ský hudební festival, Krupka, 10 – 11. 9.
Tradiční lidová slavnost s bohatým kultur-
ním programem spojená s hudebním
festivalem proběhne v areálu krupského
Mariánského náměstí, parku Herty Lind-
nerové a v letním kině. Slavnosti vás
pobaví pouťovými atrakcemi, pouličními
divadly, pohádkami, soutěžemi a samo-
zřejmě nebude chybět ani stánkový pro-
dej. Z pestré hudební produkce jmenuj-
me například skupiny SUN 69, COP
nebo dechovou kapelu Česká Švitorka.   

● Velké zakončení Františkánského léta,
Kadaň, 3. 9. Po celý den (od 10.00 do

21.00 hod.) se budou představovat sku-
piny, které účinkovali v průběhu trvání
Františkánského léta, tedy od 4. června.
Z mnoha kapel, které se zde budou pre-
zentovat, uveďme třeba skupiny Nic-
moc, Tříska, Lochnes, No comment nebo
Kristovci. 

● 740 let privilegií Žatce, Žatec, 17. 9. 
První ze série oslav k významnému výro-
čí začíná 17. září, jako součást Dnů evrop-
ského dědictví. Centrum města Žatce
v tento den (9.00 hod. – 19.00 hod.)
ožije dobovým tržištěm s tradičními po-
stavami, jako byly košíkář, kovář, hrnčíř,
pekař, síťař či medovinář. Po druhé hodi-
ně odpolední přijde na řadu převzetí pri-
vilegií městem Žatec, to vše v doprovodu
dobové hudby, tance i kejklířů.
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ladete si také někdy otázku, jak se na
území Ústeckého kraje žilo našim před-

kům? Nejlépe a především názorně vám
odpoví v malé vesničce Březno zhruba
v půli cesty mezi Louny a Postoloprty.
Nedaleko řeky Ohře zde totiž najdete
archeologický skanzen.

Během archeologických prací, které
v této lokalitě probíhaly už od padesá-
tých let, tu  byly odkryty pozůstatky deví-
ti kůlových domů, sídlištní jámy a do-
konce i hliněná pec. V osmdesátých
a devadesátých letech tu pak probíhal
vědecký experiment zaměřený na staro-
bylé technologické postupy a dovednos-
ti, jehož výsledkem je současná podoba
skanzenu, kterou tvoří soubor rekon-
struovaných pravěkých a raně středově-
kých staveb.  

Návštěvníci si tak mohou prohlédnout
například stavbu z mladší doby kamen-
né, tzv. dlouhý dům, který se může pyš-
nit otevřeným ohništěm, vestavěným
odkládacím patrem či střechou tvořenou
rákosovými došky. K vidění je také chata
„polozemnice“, z části zahloubená do teré-
nu, která byla vůbec první stavbou vybudo-

vanou v březenském skanzenu. Germánská
chata pak připomene soužití slovanských
a germánských kmenů ve druhé polovině

6. století, tedy v době stěhování národů.
Všechny uvedené stavby vznikly stejným
způsobem, jakým je budovali dávní stavite-

lé – tedy původními materiály, postupy
i nástroji a většina z nich byla dokonce
i experimentálně obývána. 

Skanzen Březno je pro návštěvníky pří-
stupný od 1. května do 30. září, vyjma
pondělků, od 9.00 do 17.00 hodin. Ně-
kolik dnů v roce však čeká návštěvníky
bonus v podobě Dnů starobylých řeme-
sel. Ty nejbližší se konají 15. září, 28.
října a 17. listopadu. V těchto dnech se
kromě stálých expozic, jako je například
starobylé vybavení domácností, můžete
seznámit s běžnými denními pracemi
našich předků a přiblížit si tak jejich
život. Na vlastní oči budete moci shléd-
nout, jak si lidé v dřívějších dobách sta-
věli příbytky, vyráběli nástroje, rozdělá-
vali ohně. Seznámit se můžete i s tím,
jak se skladovalo a zpracovávalo obilí či
vařilo jídlo, ať už přímo na ohništích
nebo v kamenných píckách. 
Vstupné do archeologického skanzenu
Březno činí 30 korun, to ve dnech sta-
robylých řemesel, za běžného provozu

zaplatí dospělá osoba 10 korun, za dítě je to
korun 5, zdravotně postižení mají prohlídku
zdarma.
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Pavel Kouda bez kravaty

edním z pamětníků počátků samo-
správy Ústeckého kraje je člen krajské

rady Pavel Kouda (ČSSD). Práce uvolně-
ného politika jednak ve vedení kraje a ta-
ké ve třech krajských komisích, investiční,
pro sport a tělovýchovu a v komisi pro kul-
turu vyžaduje odpovídající společenské
vystupování a pochopitelně i odpovídající
společenský oblek s nezbytnou kravatou.
Pavel Kouda se ale, jak na sebe prozradil
v následujícím rozhovoru, s kravatou roz-
hodně nenarodil.

Vzpomenete si, kdy jste si kravatu uvázal
poprvé? 

Poprvé to bylo asi v patnácti nebo v šest-
nácti letech, v tanečních v bývalém mostec-
kém kulturním domě REPRE. Ale mohl by to
být i motýlek. Ovšem od doby, než jsem ji
začal nosit jako součást svého oblečení,
uběhlo hodně času, začal jsem si ji brávat –
zprvu velmi nepravidelně – čím dál tím čas-
těji až jako vedoucí oddělení komunálního
hospodářství na tehdejším mosteckém
městském úřadě v 90. letech. A s kravato-
vým uzlem pod krkem mě potkávali (občas)
také studenti ISŠT COP v Mostě Velebudi-
cích, kde jsem pět let učil. Docela dlouho mi
trvalo, než jsem si na kravaty zvykl, ale dnes
už mi její nošení rozhodně nevadí, naopak,
pečlivě si je vybírám, aby ladily s oblekem,
umím totiž nakupovat a do života jsem
mimo jiné vybaven i zdravou dávkou dob-
rého vkusu. Rád si ale nechám poradit od
své manželky, někdy má to poslední slovo
ona a musím říci, že se ještě nezmýlila. 

Samozřejmě ale kravatu i s oblekem od-
kládáte, nepůsobíte dojmem muže, který
chodil v obleku s kravatou i v soukromí. 

To je pravda. Zvlášť o víkendech, pokud
tedy nejsou pracovní, oblek i kra-
vatu rád odložím a věnuji
se svým zálibám. Po-
kud si budeme po-
vídat například
o sportu,
což je
můj

největší koníček, tak to bude dlouhý rozho-
vor, ale i tady je na kravatu místo. Jsem
předsedou jedné z největších tělovýchov-
ných jednot na Mostecku, Tělovýchovné
jednoty Baník Souš, a to se opět bez krava-
ty neobejdu, alespoň při oficiálnějších příle-
žitostech. Ale sportovní srdíčko mám jinde. 

Na Mostecku to zřejmě bude hokej? 
Kdepak hokej, tak to jste úplně vedle, od

studentských let se věnuji hlavně kulturisti-
ce, dalo by se říci, že jsem už pamětník
tohoto sportu. V dorosteneckých letech
jsem dokonce závodil a při studiu vysoké
školy v Ostravě jsem spolu s několika přáte-
li zakládal první posilovnu na tamních vyso-
koškolských kolejích. Ovšem bavily mne
i jiné sporty, sedm let jsem například hrál
ligu v sálové kopané. Kondici jsem si ale
držel i jinak, když jsem kolem třicátého roku
svého života  přestal s aktivním posilováním,
tak jsem přesedlal na triatlon a tomu jsem
věnoval prakticky všechno. V ranních ml-
hách jsem na šachtu, kde jsem tehdy pra-
coval, dojížděl na kole, z práce jsem běhal
a hned se šlo do bazénu. V Mostě býval
výborný venkovní bazén s vyhřívanou vodou
a tam jsme si dávali taky pořádně do těla,
hned po šichtě. 

To jste byl na nejlepší cestě stát se aktiv-
ním závodníkem, je docela překvapivé,
že se tak nestalo? 

To se prostě stává, někdy
kolem třicátého ro-
ku jsem
z t r a t i l
v kul-
turis-

tice tu správnou motivaci, ale byly tu i jiné
sporty: triatlon nebo sálová kopaná mě
opravdu hodně bavily a na kolo nedám
dopustit ani teď. Musím si ale připomínat,
že už je mi šestačtyřicet, a tak se intenzivněji
věnuji především kondičnímu cvičení. Svou
roli také sehrály i události v osobním životě,
přišlo období ujasňování si životních priorit
a sport najednou nebyl tak důležitý jako
rodina. A za to jsem teď také každý den
odměňován – fungující rodinou a vynikají-
cím zázemím. Ale chuť k cvičení mě ne-
pustila, v posilovně jsem třikrát, pokud to
povinnosti dovolí, tak i čtyřikrát týdně, a o ví-
kendu chodíme s celou rodinou plavat.
Objíždíme plavecké haly v okolí a vedle
mosteckého Aquadromu se nám líbí napří-
klad v Postoloprtech či Teplicích. 

Vy jste vlastně buď v obleku mezi lidmi,
nebo ve sportovním, na jiné zájmy asi už
nezbývá čas? 

Dá se to tak říci, ale je to hodně zjedno-
dušené. Co nejvíc času se snažím trávit
s rodinou, nejmladší synek stále potřebuje
hodně péče a pozornosti a té se mu přede-
vším díky manželce dostává. Ostatně, man-
želku už jsem přesvědčil k návštěvám posi-
lovny, také začala cvičit, takže máme spo-
lečného stále víc. Prostě žijeme jako každý
jiný, chodíme na procházky, na koupaliště,
trávíme spolu dovolenou – na jeden život je
toho opravdu až až. Vždy jsem všechno
dělal jak se říká na doraz a nemám ani teď
pocit, že bych něco šidil. Mám tři životní

priority a jsem spokoje-
ný, že mi zatím

vycházejí: zdraví,
rodina a prá-
ce, která mě
baví. Chtít
víc by asi
nebylo moc
moudré.

J
Na šachtu jsem běhal

Ceny pro vesnice
ítězná obec krajského kola soutěže Ves-
nice roku 2005, obec Vilémov na Cho-

mutovsku, vedle ocenění Zlatou stuhou
získá od Ústeckého kraje 70 000 korun.
O rozdělení finančních odměn pro jedenáct
obcí, které se letošního ročníku soutěže
Vesnice roku 2005 účastnily, rozhodla kraj-
ská rada. Siřejovice, které získaly Zelenou
stuhu, a Dušníky, držitelé Modré stuhy,
dostanou od kraje po 50 000 korunách.
Dvacet tisíc korun za vzorné vedení kroni-
ky náleží Slavětínu, Zubrničtí si za účast
v letošním krajském kole soutěže Vesnice
roku odnášejí také 20 000 korun a diplom,
také za vzorné vedení obecní kroniky.
Radní Ústeckého kraje dále schválili po

10 000 korun obcím Mašťov, držitelům
diplomu za soustavnou péči o památky,
Slatině za rozvoj obce, obci Místo za přes-
hraniční spolupráci a obci Radonice, která
se podílela na organizačním zajištění kraj-
ského kola soutěže.  

Mezi obce navrhuje krajská rada rozdělit
celkem 220 tisíc korun, poslední slovo ale
budou mít ústečtí zastupitelé na počátku
září. Hejtman Ústeckého kraje Jiří Šulc věří,
že nejhezčí obec v České republice leží
právě v našem regionu: „Nezbývá, než
držet palce Vilémovu, aby v tvrdé konku-
renci celostátního kola nevyšel naprázdno,
pro mne je určitě horkým kandidátem na
první místo.“

V


